
POZDRAVLJENI, UPORABNIK_CA DIDAKTIČNIH PRIPOMOČKOV!

Materiali, ki so pred vami, so nastali v okviru projekta Carnivora Dinarica, preko sheme Interreg Slovenija-Hrvaška. Vezani so 
na priročnik, ki je nastal tekom istega projekta in ga lahko najdete na spletni strani “dinapivka.si/eu/com”. Pod vsebino najdete 
strani v priročniku, ki so vezane na določeno vajo z didaktičnimi pripomočki.

Vsebina teh materialov je naslednja:
• Odtisi velikih zveri, ki jih lahko primerjate med sabo in izmerite. Več podatkov o sledeh velikih zveri najdete v priročniku na 

straneh 19 - 24. 

• USB ključ z materiali, pripravljenimi za tisk. Predlagamo vam, da natisnjene liste tudi plastificirate in jih lahko tako uporabite 
večkrat - za igre ali samo za prikaz pred tablo. Naloge, ki so zajete na teh delovnih listih so:

• ŽIVLJENJSKI KROG 
Priložene fotografije z opisi naj učenci po skupinah (volk, ris, medved) uredijo v pravilnem vrstnem redu. Nato sledi 
predstavitev življenjskega kroga posamezne vrste med skupinami. Več na straneh: 6-10

• GIBANJE PO ZVERINSKO 
Z učenci si oglejte posnetke gibanja velikih zveri. Nato učenec, ki bo izvajal pantomimo, izvleče kartico in pokaže 
gibanje, ki je na njej opisano. Kdor prvi ugotovi, za katero žival in katero gibanje gre, vleče naslednjo kartico. 
Več na straneh: 11 - 12

• KAJ BI BILO V MOJEM ŽIVLJENJU DRUGAČE, ČE …  
Na skici očesa je označena plast “tapetum lucidum”, ki velikim zverem (predvsem risu) pomaga pri boljšem nočnem 
vidu. Več na strani: 18

• KDO POJE KOGA? 
Na priloženih fotografijah najdete organizme, ki se lahko povežejo v shemo prikaza kroženja snovi v naravi ter v 
prehranjevalni splet. Več na straneh: 25 - 28

• KAJ JEM? 
Na slikah so lobanje šestih različnih vrst ter opisi teh lobanj. Vsaka skupina učencev dobi fotografije z opisi in poveže 
fotografije iste vrste z ustreznim opisom. Število vrst na fotografijah prilagodite glede na to, koliko časa želite tej 
dejavnosti nameniti. Več na straneh: 31 - 39

• KJE SE ZVERI NAHAJAMO? 
Učenci si pogledajo zemljevide in odgovorijo na vprašanja v priročniku. Več na straneh: 40 - 44

• VELIKE ZVERI IN LJUDJE - KAKO SOBIVATI? 
Pri igri vlog dobi vsak učenec opis interesne skupine, ki jo zagovarja (sekretar ministrstva za okolje, Rejec 1, rejec 2, 
lovec v Alpah, lovec v Dinaridih, naravovarstvenik). Za lažje zagovarjanje stališč dodeljene interesne skupine, si učenci 
pomagajo s priloženimi članki, (ki jih lahko z leti zamenjate ali dopolnite). Več na straneh: 46 - 50

• KOLIKO RISOV JE PRI NAS? 
Med priloženimi fotografijami najdete tiste iz priročnika za preizkus v fotoidentifikaciji risov. Več na: 51 - 53

Upamo, da vam materiali pridejo prav in da boste vi in učenci radi izvajali dejavnosti z njimi!

Ekipa Carnivore Dinarice

NAGOVOR
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NALOGA:
ŽIVLJENJSKI KROG

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

Trop skrbi za mladiče do 2 leti. Samica v brlogu skoti 4 – 8 mladičev.
Foto: Slaven Reljić Foto: Franc Kljun

V tropu se pari le vodilni par - alfa samec in samica. Samica je breja okoli 2 meseca.
Foto: Marko Matešić Foto: Klein & Hubert



NALOGA:
ŽIVLJENJSKI KROG

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

Samica sama skrbi za mladiče 1 leto in pol. Samec se pari z več samicami.
Foto: Slaven Reljić Foto: Thomas Hulik

Volkovi živijo okoli 10 let.
Ko mladiči odrastejo, poiščejo partnerja in ustvarijo 

svoj trop.

Foto: Hubert Potočnik
Foto: Marko Matešić



NALOGA:
ŽIVLJENJSKI KROG

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

Samica se pari z več samci. Medvedi živijo okoli 20 let.
Foto: Janez Tarman Foto: Thomas Hulik

Samica je breja od 7 do 9 mesecev jeseni in 
pozimi med zimskim dremežem.

Samica med zimskim dremežem v brlogu 
skoti 1 do 4 mladiče (težki okoli 0,5 kg).

Foto: Franc Kljun Foto: Hubert Potočnik



NALOGA:
ŽIVLJENJSKI KROG

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

Samica skoti 1 do 3 mladiče v votlini ali rovu. Za mladiče 10 mesecev skrbi samica sama.
Foto: Franc Kljun Foto: Franc Kljun

Samica se pari z enim ali več partnerji.
Foto: Marko Matešič

Samica je breja okoli 2 meseca.
Foto: LIFE Lynx



NALOGA:
ŽIVLJENJSKI KROG

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

Risi živijo od 10 do 12 let.
Foto: Thomas HulikKo mladiči odrastejo, poiščejo prosto območje, 

kjer si ustvarijo svoj teritorij.

Foto: LIFE Lynx



NALOGA:
GIBANJE PO ZVERINSKO

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

Pij iz navidezne kaluže kot volk.
(Kaluža je voda, ki zastane zaradi 

neprespustne podlage nekaj časa po dežju. 
Živali pogosto prihajajo piti iz kaluž.)

Podrgni se kot ris z ličnicam
i ob drevo.

Skoči kot ris na svoj plen.

Tuli kot volk.
Zajem

i sapo in si daj duška!

N
akaži um

ivanje, kot svoje tace um
ije ris.

(O
dsvetujem

o dejansko lizanje rok).

Z zadnjim
i nogam

i popraskaj po tleh
kot volk.

(To radi počnejo tudi psi.)

N
a navideznem

 štoru si nabrusi krem
plje 

kot ris. 

N
aredi preval kot m

edvedji m
ladič m

ed 
igro in steci stran po vseh štirih.

Podrgni se kot se m
edved podrgne

ob drevo.
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PREREZ OČESA VELIKIH ZVERI
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KDO POJE KOGA? - PREHRANJEVALNI SPLET
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NALOGA:
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DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI
PO

TRO
ŠN

IKI (LISTN
A U

Š)
FO

TO
: W

ikipedia



NALOGA:
KDO POJE KOGA? - KROŽENJE SNOVI

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI
PO

TRO
ŠN

IKI (PIKAPO
LO

N
IC

A)
FO

TO
: W

ikipedia



NALOGA:
KDO POJE KOGA? - KROŽENJE SNOVI
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NALOGA:
KAJ JEM?

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

SRNJAD

Dolžina lobanje: 
20 cm

Oči na lobanji so lateralno - na straneh. Nosni del je rahlo podaljšan. V zgornji čeljusti 
nimajo sekalcev. Podočniki so zelo majhni, nameščeni za spodnjimi sekalci in se od 
teh težko ločijo na prvi pogled. Za podočniki je dolg presledek. Kočniki so razširjeni in 
stopničasti, a kljub temu ostri.

VOLK

Dolžina lobanje:
26 cm

Oči na lobanji so frontalno - usmerjene naprej. Nosni del je podaljšan. Podočniki so 
dolgi in koničasti. Za podočniki je kratek presledek. Kočniki imajo ostre, zašiljene grizne 
površine. Zgornji zadnji del lobanje ima izrasel velik greben za pritrjanje čeljustnih mišic 
(najbolj vidno iz strani).

RIS

Dolžina lobanje:
14 cm

Oči na lobanji so frontalno - usmerjene naprej, očesne jamice so izredno velike in 
zaokrožene. Nosni del ni podaljšan. Podočniki so dolgi in koničasti. Za podočniki je majhen 
presledek. Kočniki, ki so le trije, imajo ostre, zašiljene grizne površine. Zgornji zadnji del 
lobanje ima izrasel manjši greben za pritrjanje čeljustnih mišic (najbolj vidno iz strani).

BOBER

Dolžina lobanje:
16 cm

Oči na lobanji so lateralno - na straneh. Nosni del je rahlo podaljšan. Sekalci so zelo ostri 
in stalno rastoči, imenovani glodači. Zgornji sekalci so usmerjeni navzdol, spodnji sekalci so 
usmerjeni navzgor – oboji se stikajo in brusijo in so obarvani rjavo-oranžno (zaradi železa v 
zobeh). Za sekalci je dolg presledek. Kočniki so razširjeni in ravni, z zelo očitnimi brazdami.

MEDVED

Dolžina lobanje:
35 cm

Oči na lobanji so frontalno – usmerjene naprej. Nosni del je podaljšan. Podočniki so dolgi 
in koničasti. Za spodnjimi podočniki je daljši presledek. Zgornji zadnji del lobanje ima izrasel 
velik greben za pritrjanje čeljustnih mišic. Kočniki so razširjeni in manj ostri.

POLH

Dolžina lobanje:
5 cm

Oči na lobanji so lateralno – na straneh. Nosni del je rahlo podaljšan. Sekalci so zelo ostri 
in stalno rastoči, imenovani glodači. Zgornji sekalci so usmerjeni navzdol, spodnji sekalci 
so usmerjeni navzgor – oboji se stikajo in brusijo. Za sekalci je dolg presledek. Kočniki so 
razširjeni in ravni, z vidnimi brazdami.

NAVODILO: Na voljo imaš opise lobanj izbranih živalskih vrst. Natančno si preberi opise in si oglej fotografije. Poveži opis 
živali s pravimi fotografijami. V svoj zvezek naredi tabelo za vseh šest vrst živali. Poleg imena živali in črke na fotografijah njene 
lobenje (A, B, C, D, E, F) dopiši ali je žival rastlinojeda, mesojeda ali vsejeda (način prehranjevanja). Lahko dodaš opis zobovja k 
vsaki vrsti ter svoj komentar, po čem si si lobanjo najbolje zapomnil_a.
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A FOTO: Iztok Tomažič
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B FOTO: Iztok Tomažič
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D FOTO: Iztok Tomažič
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D FOTO: Iztok Tomažič
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E FOTO: Iztok Tomažič
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E FOTO: Iztok Tomažič
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C FOTO: Iztok Tomažič
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F FOTO: Ana Pšeničnik
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F FOTO: Iztok Tomažič
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Vir: Zavod za gozdove Slovenije, m
ag. Rok Pisek. (m

arec 2011)
http://www.zgs.si/eng/slovenian_forests/forests_in_slovenia/m

aps/index.htm
l (15. jan. 2021)
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Vir: W
ikipedija - prosta enciklopedija, Slovensko avtocestno om

režje. (avgust 2020)
https://sl.wikipedia.org/wiki/Slovensko_avtocestno_om

re%C5%BEje (15. jan. 2021)
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Vir: Statistični urad, portal STAG
E – G

ostota prebivalstva, občine, Slovenija. (2018)
https://gis.stat.si (23. m

ar.2021)
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 RIS

Vir: ZG
S, junij 2020. Pripravljeno na podlagi m

onitoringa risa v sklopu projekta LIFE Lynx.
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Vir: Sprem
ljanje varstvenega stanja volkov v Sloveniji v sezoni 2016/2017, Končno poročilo – poročilo za sezono 2019/2020.

N
aročnik: M

inistrstvo za okolje in prostor. Ljubljana, novem
ber 2020. 76 str.
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Vir: ZG
S, oktober 2020.
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NALOGA:
VELIKE ZVERI IN LJUDJE - KAKO SOBIVATI

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

SEKRETAR MINISTRSTVA ZA OKOLJE

Da ste prišli na ta položaj, ste morali vložiti veliko časa in truda. Prepričani ste, da delate dobro, zato vam je 
v interesu, da boste na tej poziciji tudi v naslednjem vladnem mandatu. Želite si, da bi pomirili vse  deležnike 
ter jih pripeljali do nekega skupnega stališča oz. kompromisa. Veste, da vsi ne bodo  popolnoma zadovoljni, 
poskušate pa situacijo obrniti tako, da bo vsak dobil občutek, da je bil slišan in da ga resno obravnavate. Vaš 
problem je, da ideja vsakega deležnika na neki točki nekaj stane – ali nakup elektromrež, ali subvencije za 
dodatno podporo velikim zverem prijaznega kmetovanja ali monitoring populacije in nadzor njenega odstrela. 
Vaša sredstva pa so omejena in jih ne morete deliti kot Miklavž sladkarij. Včasih vam gre že malo na živce, 
kako vsi pričakujejo, da boste čudežno rešili svet, čeprav ste pripravljeni narediti marsikaj.

REJEC 1

Že odkar veste, se vaša družina ukvarja z rejo drobnice za meso. Drobnico imate ograjeno z dvema žicama, 
s čimer poskrbite, da nikamor ne pobegne in ne dela škode na tuji lastnini. V nasprotju s tem se vam zdi, da 
velike zveri, zavarovane s strani države, povzročajo veliko škode vam ter rejcem v sosednjih vaseh. Ker je vaš 
pašnik nekoliko oddaljen od vašega posestva, si težko predstavljate, da bi vsak dan hodili zganjati svojo čredo 
za visoko elektromrežo, za katero strokovnjaki trdijo, da zadrži napade volka in medveda. Letos ste že imeli 
škodo po volku, ki vam je ubil 15 ovac, lansko leto vam je medved naredil veliko škode na čebelnjaku. Zato niti 
slučajno ne odobravate naseljevanja risa iz Karpatov, saj nočete imeti škode še zaradi te zveri. Z risom ali brez 
pričakujete dodatno podporo pridelave domačega mesa v Sloveniji.

REJEC 2

Ko je bila vaša babica še majhna, je gnala drobnico na pašo. V času vaših staršev, se to finančno ni več splačalo 
in ste pastirstvo opustili. Parkrat so utrpeli škodo po volku in medvedu, kar je bil za njih precej velik finančni 
udarec. Kmetijo ste prevzeli že nekaj let nazaj in ker niste želeli utrpeti škod kot vaši starši, ste zaprosili za 
subvencioniran nakup visokih elektromrež in dveh pastirskih psov preko nekega evropskega projekta. Odkar 
svojo drobnico vsak večer zaprete v ogrado z elektromrežami, čez dan pa jo varujeta pastirska psa, škod 
nimate več. To vam vzame kar nekaj dodatnega časa, mreže in psa pa tudi nekaj stanejo. Kljub temu se vam 
zdi pomembno, da imamo v Sloveniji prisotne tudi velike zveri – če jih ne bomo imeli mi, zakaj bi jih imel kdo 
drug v Evropi? Končno se zavzemate za večjo finančno vzpodbudo pri zverem prijaznemu kmetovanju.



NALOGA:
VELIKE ZVERI IN LJUDJE - KAKO SOBIVATI

DIDAKTIČNI PRIPOMOČKI

LOVEC V ALPAH

Ste starešina lovske družine in njeni člani vas spoštujejo. Ris se vam zdi sicer sam po sebi zanimiv in tako 
kot volk in medved nekakšen simbol divjine. Zato ne nasprotujete naselitvi. Risa v vašem lovišču tekom 
vašega dela ni bilo, zato se bojite, kakšen vpliv bo imel na številčnost divjadi, za katero veste, da je nižja kot v 
Dinaridih. Razlog za skrb je tudi situacija z volkovi, katerih populacija se je razširila v alpski prostor. Menite, 
da so lahko vplivi na divjad že zaradi tega večji, ris pa lahko situacijo le še poslabša, še posebej ob istočasnih 
zahtevah po povečanju načrtov odstrela rastlinojedov (srnjadi, jelenjadi) s strani gozdarske stroke, ki določa 
načrte odstrela velike.

LOVEC V DINARIDIH

Ste starešina lovske družine in njeni člani vas spoštujejo. Ris se vam zdi sicer sam po sebi zanimiv in tako 
kot volk nekakšen simbol divjine. Zato ne nasprotujete naselitvi. Doživeli ste že vse – odsotnost risa v vaših 
gozdovih, njegovo ponovno naselitev in porast populacije, nato njen zaton, vse do danes. Po vašem je ris del 
naših gozdov in veste, da je številčnost divjadi zadostna za risa in lovca. Glede volka in medveda imate prav 
tako pozitivno mnenje. Zavedate se, da imajo volkovi kot plenilci velik vpliv na divjad ter da je to v ekosistemu 
pomembno za ohranjanje ravnovesja, zato se zavzemate za njihov obstoj, a hkrati možnost uravnavanja njihove 
številčnosti, ko je to potrebno.

NARAVOVARSTVENIK

Na naravo gledate kot na nekaj, kar se ne more samo zaščititi pred vplivi človeka. Bojite se, da bi uničili njeno 
čarobnost, saj veste, da so naravni procesi med seboj zelo prepleteni, prisotnost ali odsotnost različnih vrst pa 
ima medsebojni vpliv. Risa smo iztrebili ljudje in če sami ne poskrbimo za njegov obstoj, bo brez dvoma izumrl 
v Sloveniji, s časom lahko tudi v Evropi. Veste, da so odstreli divjadi višji od števila živali, ki ga upleni ris, ker 
gre za plaho vrsto, ki se zadržuje v gozdu, pa ne pričakujete dodatnih napadov na drobnico. Kljub temu ste v 
projektu predvideli nakup nekaj kompletov elektromrež, ki jih boste razdelili med rejce. Glede škod pri volku 
in medvedu ste že našli nekaj rešitev – drobnico in čebelnjake lahko zavarujemo z elektromrežami, s pomočjo 
medovarnih smetnjakov pa lahko zelo zmanjšamo pogostost medvedjih obiskov v naseljih. Prisotnost volka 
v Alpah sicer buri več konfliktov, vendar ste prepričani, da lahko tudi na tem območju najdemo rešitve za 
sobivanje v nadaljnjih projektih.
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“ODSTREL VOLKOV SE VEČINOMA ODREJA,
  DA BI SE POMIRILO LJUDI, KI VOLKOV NE MARAJO”

https://www.rtvslo.si/okolje/odstrel-volkov-se-vecinoma-odreja-da-bi-se-pomirilo-ljudi-ki-volkov-ne-marajo/496514

Pogovor s strokovnjakom za zveri Gregor Cerar, 9. avgust 2019 ob 06:29

Nevarnost napada volka na človeka je izredno majhna. Bistveno manjša kot za številne druge divje živali, da ne 
govorimo o domačih živalih, kot sta pes in bik, pojasnjuje Miha Krofel z biotehniške fakultete.

Volk je zelo prilagodljiva vrsta in zato se je navadil na navzočnost človeka v svojem življenju, saj drugače v Sloveniji in v 
večjem delu Evrope ne bi mogel preživeti. FOTO: Reuters

Pred nekaj manj kot 100 leti, leta 
1923, je bil v Kočevju, Slovenija 
je bila tedaj del Kraljevine Srbov, 
Hrvatov in Slovencev (SHS), 
ustanovljen Odbor za pokončevanje 
volkov, katerega večji del članstva so 
sestavljali poklicni lovci. Za vsakega 
odstreljenega volka so izplačevali 
nagrade in to se je nadaljevalo vse 
do leta 1973, ko so ukinili nagrade. 
Volka so nekaj let pozneje prvič 
zaščitili in določili lovno dobo.

Volkovi so letos napravili rejcem 
domačih živali bistveno več škode 
kot v preteklih letih, saj so bili, kot 
je navajal STA, po podatkih zavoda 

za gozdove v Sloveniji do zdaj 
prijavljeni 203 škodni primeri, lani 
pa v celotnem letu 190 primerov. 
Največ škode so volkovi povzročili 
konec prejšnjega desetletja, s 576 
prijavami pa je bilo rekordno leto 
2010.

Zaradi številnih napadov volkov 
v zadnjih tednih so se pojavile 
zahteve po večjem odstrelu volkov, 
intervencijski zakon jih sicer 
predvideva 11, nekateri rejci živali 
pa si celo želijo, da bi popolnoma 
iztrebili volkove na njihovem 
območju, denimo na Cerkljanskem, 
kjer volkov v preteklosti ni bilo.

Strokovnjak za zveri Miha Krofel, ki 
je tudi sodeloval v prvem obseženem 
proučevanju volkov v Sloveniji 
(projekt Slowolf), potekal je na 
začetku tega desetletja, pravi, da 
vzrok za večje napade volkov ni večje 
število volkov v Sloveniji, saj se je 
populacija stabilizirala. Verjetnejši 
vzrok je, kot pravi, večja smrtnost 
volkov v lanskem letu, saj je poginilo 
enajst volkov, med njimi tudi trije 
volkovi, ki so vodili svoje trope. 
Posledica tega je zmanjšanje njihove 
uspešnosti za lov na njihov naravni 
plen, zato je večja verjetnost, da 
se bodo preusmerili v nezaščitene 
domače živali.



Po podatkih zavoda za gozdove so 
volkovi letos napadli že 516 živali, 
lani do konca junija polovico manj. 
Rejci domačih živalih so v zadnjih 
tednih skoraj vsakodnevno poročali 
o napadih volkov na različnih delih 
Slovenije, na Cerkljanskem, Blokah, 
pri Kočevju, Pivki … Kje so vzroki, 
da se je število volčjih napadov na 
domače živali tako povečalo?

Kar vemo, je, da to ni povezano s 
številom volkov. Populacija se je v 
prejšnjih letih povečevala, vendar se 
je v zadnjem letu ta rast stabilizirala, 
tako da je letos število volkov ostalo 
na podobni ravni kot lansko leto 
(okoli 80 živali), ko je bilo škod 
manj. Tudi sicer opažamo, da število 
volkov ni glavni dejavnik, ki bi vplival 
na škode. Recimo pred desetimi leti 
je bilo škod bistveno več kot danes, 
pa je bilo manj volkov. Tako da bomo 
morali vzroke za letošnje povečanje 
škod iskati drug je. Na primer med 
letoma 2010 in 2014 se je število 
volkov povečalo z 39 na približno 50, 
pa so se škode v iste času zmanjšale 
za 74 odstotkov, kar je bilo takrat 

predvsem posledica vpeljevanja 
učinkovitih zaščitnih ukrepov za 
drobnico. Natančnejše analize za 
letos še niso bile opravljene, vendar 
smo imeli v lanskem letu povečano 
smrtnost volkov. Zaradi odstrela, 
povozov in drugih vzrokov jih je umrlo 
11. Z vidika škod je še pomembneje, 
da so bili med njimi trije alfa volkovi 
(alfa par predstavljata starša 
vsakega volčjega tropa). Iz prejšnjih 
raziskav vemo, da kadar trop izgubi 
katerega izmed svojih ključnih 
članov, se poveča verjetnost, da se 
bodo preživeli volkovi pogosteje 
preusmerili v plenjenje domačih 
živali. To je najverjetneje posledica 
zmanjšanja njihove uspešnosti 
pri lovu na njihov naravni plen 
(jelenjad, divji prašiči, srnjad). Še 
en razlog, ki bi lahko prispeval k 
letošnjemu povečanju škod, je 
prostorska prerazporeditev volkov, 
saj so se v zadnjem letu volkovi 
začeli redno pojavljati na nekaterih 
območjih, kjer so bili prej navzoči le 
občasno, na primer na Gorenjskem, 
Severnem Primorskem in Blokah. 
Na takšnih območjih je živina slabše 

zaščitena, saj za to že več desetletij 
ni bilo potrebe, posledica pa so lahko 
precejšnje škode. Tudi glede tega 
še čakamo na natančnejše analize, 
vendar zaradi izgube alfa volka trop 
pogosto razpade in preživeli volkovi 
se razkropijo v prostoru, to pa lahko 
kratkoročno poveča verjetnost 
pojava na območjih, kjer so bili 
volkovi pred tem redki.

Ali volčjim tropom tudi primanjkuje 
hrane v gozdu? Ali lovci na njihovih 
območjih postrelijo preveč divjadi 
in drugih živali, s katerimi se volkovi 
sicer hranijo?

V Sloveniji se je v zadnjih letih na 
podlagi odločitve zavoda za gozdove 
precej povečal odstrel vrst, ki 
volkovom predstavljajo večji del 
njihove prehrane, predvsem to velja 
za jelenjad na Kočevskem. Vendar 
analize kažejo, da je številčnost 
divjadi v Sloveniji za zdaj še dovolj 
velika in da to ne bi smela biti težava. 
Je pa to velika težava v nekaterih 
drugih državah, na primer v južnem 
delu Hrvaške.

Volčji trop ni ves čas skupaj, ampak se pri patruljiranju teritorija in lovu pogosto razdelijo. FOTO: Radio Koper/sloWolf



Ob napadih na domače živali so 
rejci nekajkrat poudarjali, da je 
bila drobnica zaščitena z električno 
ograjo in visoko ograjo, da so bili 
navzoči tudi ovčarski psi, vendar 
volkov to ni odvrnilo od napada. 
Napadi naj bi se dogajali podnevi, 
celo ob navzočnosti ljudi, ki naj bi 
se jih sicer volkovi izogibali. Ali so 
volkovi spremenili svoje vedenje?

Izkušnje s terena kažejo, da je pri 
uporabi zaščitnih ukrepov zelo 
pomembna pravilna uporaba, tako 
da vsaka elektroograja ni enako 
dobra in tudi pastirski psi so si lahko 
zelo različni. Na primer na Jurščah 
pri Pivki so na enem pašniku navzoči 
psi, ki očitno niso najučinkovitejši, 
saj ima rejec že vrsto let ponavljajoče 
se škode na živini, medtem ko ima 
njegov sosed na sosednjem pašniku 
zelo dobre pse in ograjo in škod 
nima. V Sloveniji imamo srečo, da 
imamo na zavodu za gozdove nekaj 
vrhunskih strokovnjakov za soočanje 
s to problematiko, država pa nudi 
subvencije za nabavo opreme in 
dodatno delo, ki je povezano s temi 
ukrepi. Kadar je volja na strani rejca, 
lahko ti ljudje s svojimi izkušnjami 
pomagajo najti učinkovite rešitve 
za obvarovanje domačih živali na 
konkretnem pašniku. Do zdaj je 
njihovo pomoč sprejelo že več kot 
120 rejcev po Sloveniji in na teh 
pašnikih so se škode zmanjšale 
za skoraj 90 odstotkov. Moramo 
pa se zavedati, da noben ukrep ni 
stoodstoten, vsaj dokler želimo imeti 
v Sloveniji tako volka kot živinorejo. 
Oboje pa je želja večine Slovencev, ki 
živijo na podeželju (v mestih odnosa 
ljudi do volkov še niso izmerili).

Glede sprememb vedenja volkov 
pri napadih na domače živali 
opažamo, da se je v zadnjih letih 
povečala škoda na govedu in konjih, 
predvsem mladičih, česar je bilo v 
preteklosti manj. Razlogi za to še 
niso razjasnjeni, verjetno pa gre 
za oportunistično vedenje volkov. 
Glede približevanja naseljem, včasih 
tudi podnevi, to za volkove v resnici 
ni tako nenormalno. Teza, da naj bi 
volkovi bili samo nočno aktivne živali, 
ki se ne približujejo naseljem, je bila 
že pred časom ovržena. Na primer 
v okolici moje hiše na Notranjskem 
so volkovi redno prihajali do vasi že 
pred 15 leti in danes se to ne pogaja 
nič bolj pogosto. Je pa na ravni 
države srečanj z volkovi več, ker se 
je populacija prostorsko razširila. 

Ljudje, ki imajo manj izkušenj z 
volkovi, se tudi bolj vznemirijo, če 
volk pride v bližino vasi, zato to tudi 
pogosteje pride do medijev kot na 
območjih, kjer so volkovi že dolgo 
navzoči in ljudje na podlagi lastnih 
izkušenj vedo, da ne predstavljajo 
večje nevarnosti za človeka.

Ko razmišljamo, zakaj se volkovi 
vedno ne izognejo ljudem, se 
moramo zavedati, da nikjer v 
Sloveniji nimamo prave divjine, saj 
je tudi v najbolj odročnih gozdovih 
polno motokrosistov, kolesarjev, 
nabiralcev gob, pohodnikov itd. Volk 
je zelo prilagodljiva vrsta in zato se 
je navadil na navzočnost človeka 
v svojem življenju, saj drugače v 
Sloveniji (in večjem delu Evrope) 
ne bi mogel preživeti. Posledica te 
prilagoditve pa je, da občasno pride 
tudi blizu vasi. Opažamo tudi, da 
jelenjad včasih pobegne proti vasi, 
da bi se tako rešila volkov za petami. 
Včasih so volkovi kljub temu uspešni 
in plen ujamejo v neposredni bližini 
hiš, kar potem razumljivo vznemiri 
tamkajšnje prebivalce, ki zjutraj 
na pragu odkrijejo krvave ostanke 
plena.

Zakaj naj bi volkovi poklali 20 
in več ovac naenkrat, čeprav ne 
potrebujejo toliko hrane?

Volkovi živali ne ubijajo za zabavo, 
ampak za hrano. Razlog, da včasih 
ubijejo več kosov drobnice, kot jih 

lahko tisto noč pojedo, je evolucijski. 
Moramo se zavedati, da med večino 
evolucije volkov ni bilo prisotnega 
plena, ki bi bil tako slabo prilagojen 
na plenilce, kot so domače ovce. 
Zaradi tega volkovi tako rekoč 
nikoli niso imeli priložnosti, da bi 
uplenili po 20 živali naenkrat. Zato 
se niso razvili mehanizmi, ki bi to 
preprečevali. V naravi je pri plenjenju 
volkov pomembno to, da na istem 
območju ni več različnih tropov 
hkrati, ker bi to bilo netrajnostno in 
bi si iztrebili lasten plen ter potem 
tudi sami shirali od lakote. To seveda 
ni v interesu vrste. Zato se je med 
evolucijo razvila teritorialnost, kar 
pomeni, da volkovi sami uravnavajo 
svoje lokalne goste, da na nekem 
območju ne bi bilo preveč volkov. V 
praksi to pomeni, da je na vsakem 
ozemlju prisotna le po ena družina 
(trop) volkov, ki svoje ozemlje brani 
in ne pusti nobenemu drugemu 
volku, da lovi tam.

Ti mehanizmi pa ne pomagajo, ko se 
v prostoru pojavi vrsta, kot je ovca, 
ki jih lahko volkovi zlahka v enem 
napadu pokončajo po več deset, če 
niso zaščitene. Volkovi ne štejejo, 
ampak izrabijo priložnost in uplenijo 
po več živali, da bi se lahko potem 
dalj časa hranili z njimi. Pri tem ne 
razmišljajo, da ne gre za košute, 
ampak za domače živali in da bodo 
lastniki trupla verjetno pospravili, 
tako da se ne bo mogoče vrniti in se 
hraniti z njimi v prihodnjih dneh.

Volkovi živali ne ubijajo za zabavo, ampak za hrano. Razlog, da včasih ubijejo več 
kosov drobnice, kot jih lahko tisto noč pojedo, je evolucijski. FOTO: Reuters



Rejci domačih živali, ki zahtevajo 
večje posredovanje države v volčjo 
populacijo, navajajo, da je v njihovih 
krajih prisoten hud strah pred 
volkovi, bojijo se za svoje otroke, ki 
da se ne morejo več prosto gibati 
zunaj … Koliko je volk v resnici 
nevaren ljudem?

Nevarnost napada volka na človeka 
je izredno majhna. Bistveno manjša 
kot za številne druge divje živali, da 
ne govorimo o domačih živali, kot 
sta pes in bik. V Sloveniji nimamo 
nobenega potrjenega primera, da 
bi volk poškodoval človeka, čeprav 
je vsako leto več sto srečanj med 
volkovi in ljudmi ter da se volkovi že 
desetletja zadržujejo v bližini naselij 
na Notranjskem in Kočevskem. Tudi 
sam sem se na terenu že večkrat 
znašel sredi tropa volkov, enkrat 
celo z alfa volkuljo in njenimi mladiči 
v brlogu, pa se volkovi nikoli niso 
odzvali agresivno. Volk se dobro 
zaveda, kaj je človek in kaj je ovca 
ali košuta. Je pa treba povedati, da 
obstaja situacija, ko je volk dejansko 
zelo nevaren za ljudi. To so živali, 
obolele s steklino, in tudi večina 
napadov volkov na ljudi, o katerih 
poročajo iz tujine, je bila povezanih 
s to boleznijo, ki povsem spremeni 
vedenje živali in tudi človeka, če bi 
se okužil. K sreči je steklina zdaj v 
Sloveniji že izkoreninjena, tako da 
nevarnosti skorajda ni.

Koliko informacij, ki jih širijo 
rejci napadenih živali, se vam zdi 
izmišljenih? Govori se o skupnih 
napadih več tropov volkov, celo do 
20 v skupini. Na Cerkljansko naj bi 
jih po navedbah rejcev celo naselili 
oz. naj bi se tam združili z apeninsko 
populacijo volkov …

Težko sodim, ali gre za izmišljene 
informacije, ki se potem namenoma 
širijo, ali gre le za pomanjkanje znanja 
o biologiji volka. Volčji trop ni ves 
čas skupaj, ampak se pri patruljiranju 
teritorija in lovu pogosto razdelijo. 
Tako bomo včasih videli recimo 
po dva volka skupaj, včasih po pet, 
včasih posamezne, ampak v resnici 
gre vedno za iste volkove, kar so zelo 
jasno pokazale genetske raziskave 
tako pri nas kot v tujini. Dejstvo je 
tudi, da so volkovi sposobni prehoditi 
velike razdalje, tudi po 80 km na noč. 
Tako za mladega volka, ki se odseli od 
svojega rodnega tropa, res ni nobena 
težava, da recimo z Nanosa pride v 
Cerkljansko hribovje. Leta 2011 smo 

na primer s pomočjo GPS-ovratnice 
spremljali mladega volka na njegovi 
poti čez Slovenijo (prečkal je tudi 
Cerkljansko in Škofjeloško hribovje), 
Avstrije in Italije. Skupaj je prehodil 
več kot 1.000 km, dokler ni srečal 
italijanske volkulje, s katero sta nad 
Verono ustanovila prvi trop na tem 
območju po 130 letih. Kadar se 
volkovi tako naenkrat pojavijo na 
novem območju, nekateri ljudje hitro 
pomislijo, da jih je nekdo umetno 
naselil, in krožiti začnejo vse mogoče 
zgodbice. Recimo na Hrvaškem so v 
90. letih nekateri zatrjevali, kako naj 
bi z lastnimi očmi videli, kako je prišel 
beli helikopter UNPROFOR-ja in 
spustil volka na njihovem območju. 
V Nemčiji naj bi naravovarstveniki 
z belimi kombiji spuščali volkove 
po Münchnu. Na Gorenjskem 
sem slišal, da naj bi Italijani spuščali 
dresirane volkove in z njimi izvajali 
krivolov. Takih primerov izmišljotin je 
polno, kadar koli se volkovi pojavijo 
po daljši odsotnosti, tako da tudi 
nad temi govoricami, ki se zdaj 
pojavljajo v Sloveniji, ne moremo biti 
presenečeni.

Moramo pa ob tem povedati, da so 
bile nekatere druge živali v Sloveniji 
dejansko naseljene od človeka. 
Na primer že pred desetletji so 
bili na Gorenjskem in severnem 
Primorskem izpuščeni kozorogi in 
mufloni, letos pa smo v sodelovanju 
z lovci in zavodom za gozdove iz 
Romunije pripeljali risa. Ris je vrsta, 
ki je trenutno pri nas na robu izumrtja 
zaradi parjenja v sorodstvu, in takšne 
umetne preselitve so ostale še zadnja 
možnost, da ga ohranimo v slovenskih 
gozdovih. Vendar ta naselitev risa je 
bila izvedena zelo transparentno, ob 
predhodnem dogovoru z lokalnimi 
skupnostmi in drugimi deležniki v 
prostoru, o poteku naselitve pa tudi 
ves čas redno obveščamo javnost. 
Volk je povsem druga zgodba od risa, 
saj volk ni več ogrožen in njegove 
populacije se tako pri nas kot drug je 
po Evropi postopoma širijo brez 
pomoči človeka, tako da za kakšne 
umetne preselitve volkov res ni 
nobene razloga.

Koliko je v Sloveniji divjih psov in 
križancev psov z volkovi? Ali bi bili 
lahko vzrok za napade na domače 
živali, saj naj bi bil bolj navajeni na 
ljudi? Ali gre tu lahko tudi za napade 
drugih zveri, medvedov, šakalov …?

Križanje med volkovi in psi je 

lahko velika težava. Pogosto se ta 
težava pojavlja, kjer družine volkov 
redno razpadajo, največkrat zaradi 
pretiranega odstrela. To se na 
primer dogaja na jugu Hrvaške, kjer 
je prisotnih tudi veliko potepuških 
psov. Eden izmed takšnih križancev 
je iz Hrvaške prišel v Slovenijo in je 
trenutno v okolici Babnega Polja, 
kjer so ga nekaj časa gozdarji in 
lokalni prebivalci redno videvali. 
Zanj in člane njegovega tropa je že 
nekaj časa odrejen odstrel, vendar 
jim jih za zdaj še ni uspelo usmrtiti. 
Težava s križanci je v tem, da so manj 
prilagojeni na življenje v naravi, imajo 
pa lahko zaradi pasjih prednikov 
tudi manj strahu pred človekom, 
kar lahko potem vodi v pogostejše 
stike in konflikte. Poleg volkov 
škode na domačih živalih povzročajo 
tudi lisice, medvedi, šakali, pa tudi 
domači psi. Vendar v Sloveniji se 
vsak škodni primer preveri na terenu 
in usposobljeni uslužbenci zavoda za 
gozdove določijo povzročitelja, kadar 
pa znaki niso povsem jasni, imajo 
možnost tudi odvzema genetskega 
vzorca sline, ki nato potrdi, katera 
vrsta je povzročila škodo.

Nekateri rejci zahtevajo pogrome 
nad volkovi in njihovo popolno 
odstranitev iz delov Slovenije. 
Sprejeti interventni zakon 
predvideva odstrel 11 volkov. V 
posameznih tropih pa naj bi odstrelili 
po enega volka, kar naj bi druge 
prestrašilo. Kakšen smisel imajo ti 
odstreli oz. kako bi morali pristojni 
ukrepati?

V letošnjem letu res opažamo 
radikalizacijo nekaterih interesnih 
skupin, kar potem pogosto vodi v 
povečan odziv na drugi strani in 
polarizacijo javnosti, kar ni dobro 
niti za ljudi niti živali. V preteklosti 
o iztrebljanju volkov ni bilo govora in 
javnomnenjske raziskave kažejo, da si 
večina ljudi na podeželju Notranjske, 
Kočevske in Primorske želi, da se volk 
ohrani v njihovi okolici. Manjši del 
javnosti pa volkovom ni naklonjen, 
vendar so očitno precej glasnejši 
od tihe večine. Trenutno smo priča 
precej intenzivni medijski kampanji 
širjenja strahu in nestrpnosti do 
volkov, s katero se verjetno želi 
spremeniti to javno mnenje, čemur 
so se zdaj pridružile tudi nekatere 
politične stranke. Te dni, ko se na 
ministrstvu odloča o kvoti za dodatni 
odstrel volkov in medvedov, vidimo, 
da se v medijih poroča že skoraj o 



vsakem napadu na rejne živali posebej, 
za kar prej ni bilo takšnega zanimanja. 
Glede učinkovitosti odstrela volkov 
za namene preprečevanja škod je 
bilo narejenih že kar nekaj raziskav 
tako pri nas kot v tujini. Rezultati 
večine teh študij so bili zelo podobni 
in so kazali, da splošen odstrel 
volkov ni učinkovit za zmanjšanje 
škod, večkrat lahko tak odstrel 
celo prinese nasprotne učinke, to 
je povečanje škod. Zato se danes 
odstrel večinoma odreja predvsem 
zaradi tega, da bi se pomirilo ljudi, 
ki volkov ne marajo. Vseeno pa si 
želimo, da bi takšen odstrel vsaj 
nekoliko prispeval tudi k zmanjšanju 
škod ali pa jih vsaj ne bi povečeval. 
V Sloveniji in tudi ponekod v tujini 
se zato zdaj spodbuja odstrel volkov 
na pašnikih z živino. Pričakujemo 
namreč, da bi takšen odstrel lahko 
vplival na vedenje preživelih volkov v 
tropu, ki bi se pašniku potem začeli 

izogibati. Zdaj je bila odstreljena prva 
volkulja na pašniku v Loški dolini in 
videli bomo, kakšen bo učinek na 
tamkajšnje škode. Vendar, ker je 
bila to alfa volkulja, obstaja velika 
verjetnost, da bo trop razpadel, 
izpraznjeno območje pa bodo 
zasedli novi volkovi, ki te izkušnje 
nevarnosti na pašniku ne bodo imeli, 
kar zmanjša verjetnost za pozitivne 
učinke odstrela. Seveda bi bil bolje, 
če se ne bi streljalo alfa volkov, 
ampak druge člane tropa, vendar je 
to na terenu zelo težko razlikovati. 
Za odstrel volka je večinoma na voljo 
le nekaj sekund, zato menim, da tega 
od lovcev ne moremo pričakovati.

Koliko volkov po vaši oceni lahko 
sicer prenese Slovenija in kam 
bi se lahko sploh še širila volčja 
populacija? Nekateri navajajo, da 
naj bi bilo v Sloveniji dovolj hrane in 
prostora samo za dva tropa volkov …

Tukaj opažamo, da gre še za eno 
izmed izmišljenih govoric, ki širi 
v zadnjih dneh. Študija, ki je bila 
opravljena, je v resnici pokazala 
precej drugačno sliko, da je tako 
prostora kot tudi hrane za volkove 
in medvede v slovenskih gozdovih 
bistveno več kot za dva tropa in 100 
medvedov. Slovenija ima namreč na 
številnih območjih dobro ohranjeno 
naravo. Volkovi in medvedi bi, kar 
zadeva naravne danosti, lahko živeli 
po večjem delu države, tako kot so 
v preteklosti. Vendar v današnjem 
svetu za njihovo preživetje niso 
več toliko pomembne naravne 
razmere, ampak nanje vplivamo 
predvsem ljudje. Če želimo, lahko 
te vrste zelo hitro iztrebimo iz 
slovenskih gozdov. Tako da je 
odločitev predvsem na nas, ali 
se bomo odločili, da tudi volk in 
medved ostaneta del naše narave 
ali ne.

KOMENTARJI:

1. Strokovna razlaga, a ne strinjam se s trditvijo, da obstajajo ljudje, ki volka ne marajo, kar tako, a priori, dokler ne dela škode, 
nobena živalca ni osovražena, ko ti pa ptiči oberejo sadje in grozdje, ko ti volk pokolje 20 ovac, vsak spremeni mnenje. Pa 
tudi trditev, da imamo dovolj naravnega prostora za sedanjo populacijo volkov, je nekoliko iz trte zvita, če bi imeli dovolj 
prave divjine, se ne bi tropi selili sem in tja, problem so ceste in železnice in naselja, naj vse to uničimo in gremo vsi živet na 
Rožnik, da bo imel volk dovolj prostora? 

2. Težko bomo sobivali z zvermi, vedno bodo neki konflikti, živim na območju, kjer zaenkrat še ni volkov in medvedov, a ko 
se pogovarjam z ljudmi, ki se srečujejo s tem pojavom vsak dan, so vsi zaskrbljeni, pa naj stroka pravi kar hoče, dvomim, da 
strokovnjaki živijo na terenu, kjer se to dogaja, lahko je drugim svetovati. 

3. Lahko pa pritrdimo zamisli, da je odstrel volka v bližini pašnikov in naselij rešitev v pravo smer, mogoče bodo dobili strah in 
se ne bodo toliko približevali kmetijam. 

4. Volkov je preveč, potrebno je zmanjšati populacijo. Gre za preprost in naraven ukrep, star kot človeško sobivanje z živalmi. 
Človek si je moral življenjski prostor preprosto izborit. Danes ni nič drugače - če volka dolga leta na določenem območju 
ni bilo, potem tudi danes nima tam kaj početi. Na Cerkljanskem in še kje gre tudi za varnost prebivalstva, posebno 
izpostavljeni so otroci na vsakdanjih poteh do šolskega avtobusa, na igriščih oz. drug je v domačem okolju. Pričakoval bi vsaj 
enako zaskrbljenost do varnosti teh otrok, kot smo sicer pozorni do varnosti otrok drug je.
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KMETJE SVARIJO DRŽAVO ZARADI VELIKIH ZVERI

ZARADI MEDVEDOV IN VOLKOV LETOS 22 ŠKODNIH DOGODKOV
Od konca junija do danes je bilo v skladu z zakonom iz narave odvzetih 172 medvedov in 11 volkov. Letos je bilo zaradi teh 
zveri zabeleženih 22 škodnih dogodkov na drobnici, govedu in kopitarjih, so povedali na okoljskem ministrstvu.
Pri medvedu je bilo po sprejemu zakona o interventnem odvzemu odstreljenih 161 medvedov, 11 jih je bilo odvzetih z izgubami. 
Pri volkovih so bili odstreli štirje, izgub pa sedem. Lani je Agencija RS za okolje (Arso) obravnavala 327 škodnih dogodkov, 
ki jih je povzročil volk. Za 320 škodnih dogodkov v kmetijstvu je bilo izplačanih 227.883 evrov. Prav tako je Arso obravnaval 
461 škod, ki jih je povzročil rjavi medved. Za 384 takšnih dogodkov v kmetijstvu je bilo izplačanih 125.199 evrov, od tega za 
76 škodnih dogodkov v čebelarstvu v vrednosti 45.985 evrov. STA

https://www.delo.si/novice/slovenija/kmetje-svarijo-drzavo-zaradi-velikih-zveri

Simona Fajfar, 26. februar 2020 ob 07:45

Živinorejci s Kočevske, Notranjske in Primorske so poslali pristojnima ministrstvoma in vladi zadnje opozorilo.

Štiri civilne iniciative – civilna 
iniciativa Aktivna Kočevska, civilna 
iniciativa Nova vas-Loška dolina, 
civilna iniciativa Primorske in 
Pobuda za odstranitev nevarnih 
zveri – so na ministrstvo za okolje, 
ministrstvo za kmetijstvo in celotno 
vlado naslovili pismo, v katerem 
opozarjajo na nevarnost, ki preži na 
prihodnost živinoreje na območjih 
bivanja volka in medveda.

Kmetje opozarjajo, da je obdobje 
med 1945 do 1990 dokaz, da smo 
v Sloveniji sposobni sobivanja z 
zvermi.

S pismom pozivajo ministrstvu za 
okolje in ministrstvu za kmetijstvo, 
da začneta na območjih, kjer imajo 
kmetje drobnico, takoj in energično 
reševati problematiko velikih zveri, 
predvsem medveda in volka. »Prihaja 
pomlad in drobnico bomo kmalu 
spustili na pašnike. Strah nas je, da 
jo bodo volkovi pokončali in bomo 
ostali brez vsega. Mnogi naši kmetje 
že sedaj poslušajo zbiranje volkov 
okoli zaščitenih staj in ne vedo kaj 
in kako bo jutri z živino,« pravijo v 
pismu.

O prizadevanjih države, da bi uvedla 
različne preventivne zaščitne ukrepe 
– električne in druge ograje ter pse 
čuvaje – kmetje ponavljajo, da so ti 
ukrepi neizvedljivi na večini območij, 
kjer se pojavljata volk in medved: 
»Gre za kraško-alpski razgiban teren, 

kjer v večjem delu pašnikov tehnično 
ni moč postaviti ograje.«

Ograje ne zaustavijo volkov

Poleg tega so številni pokoli drobnice 
v zadnjih dveh letih dokazali, da 
ograje ne preprečijo napada volkov, 
ker volk preskoči ali spodkoplje 
ograjo. »Edina ograja, ki bi zadržala 
volka, je vkopana (zabetonirana) 
panelna ograja višine najmanj 1,8 
metra,« pravijo kmetje. Ograje pa 
so tudi nesprejemljive za večino 

podeželja, saj se ob tradicionalni 
prosti paši vzporedno razvija 
pohodniški turizem.

Obenem subvencije za ograjo ne 
samo, da ne pokrijejo investicije, 
ampak bi kmetje morali ograje 
najmanj vsak teden natančno 
pregledovati. »Ali si lahko 
predstavljate, kako velika delovna 
obremenitev je za kmetovalca, 
da izvede pregled ograje pašnika 
v velikosti 10, 20 ali 30 in več 
hektarov?« sprašujejo kmetje.

Volkovi si izkopljejo pot do plena pod žico. FOTO: Simona Fajfar



Podobno menijo o drugem ukrepu, 
nakupu in uporabi pastirskih psov: 
»Ali je kdo mogoče preveril in 
naredil izračun ne samo, koliko 
je nakupna cena izšolanega psa, 
ampak tudi kolikšni so mesečni 
stroški – hrana, cepljenje in drugo za 
vzdrževanje psa, pri čemer pa je en 
sam neučinkovit?« Sprašujejo, ali se 
predlagatelji tega ukrepa zavedajo, 
da imajo majhne črede drobnice, ki 
ne prenesejo dodatnih stroškov: »S 
prodajo drobnice ne bomo imeli niti 
za hrano za enega psa!«

Ljudje in zveri so že sobivali

Kmetje še opozarjajo, da je obdobje 
med letoma 1945 in 1990 dokaz, da 
smo v Sloveniji sposobni sobivanja 
z zvermi. Takrat je bilo zveri toliko, 
kolikor jih je preneslo okolje. »To 

pa je takrat, ko ima vsak osebek/
trop svoj teritorij oziroma takrat, 
kadar zveri uspejo najti dovolj virov 
prehrane v gozdovih in te ne iščejo 
drug je – torej v urbanih okoljih,« 
pravijo kmetje. Dodajajo, da je zanje 
edino sprejemljivo število zveri, ki je 
bilo na območju države ugotovljeno 
v letih 1990–2000.

»Edina ograja, ki bi zadržala volka, 
je vkopana (zabetonirana) panelna 
ograja višine najmanj 1,8 metra,« 
pravijo kmetje.

»Samo pod temi pogoji smo 
pripravljeni sodelovati pri 
ponovnem vzpostavljanju sobivanja 
z zvermi,« pravijo kmetje. To 
ravnovesje je bilo po njihovem 
prepričanju enostransko porušeno 
zaradi nepremišljenega omejevanja 

odstrela medvedov in škodljivega 
spodbujanja povečevanja števila 
volkov. To se je zgodilo, ne da bi 
prebivalce na podeželju vprašali za 
mnenje.

Zato v civilnih iniciativah zahtevajo, 
da se zakonodaja uredi tako, da 
bodo imeli prebivalci podeželja 
skupaj s stroko odločilni vpliv na 
število zveri in divjadi. »Rešitve 
morajo biti prilagojene lokalnim in 
regionalnim razmeram,« pravijo. 
Zato zahtevajo ukrepanje države, 
sicer bodo posegli po odločnejših 
ukrepih. »Verjemite: ukrepi, ki jih 
bomo sprejeli, ne bodo prijetni, 
škodovali bodo marsikomu in 
marsičemu. Naši moralni zavezniki 
in podporniki so živinorejci povsod 
po Evropi,« še pravijo v civilnih 
iniciativah.

Kmetje opozarjajo, da je obdobje med 1945 do 1990 dokaz, da smo v Sloveniji sposobni sobivanja z zvermi.
FOTO: Jože Suhadolnik/Delo
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NASPROTUJEJO NASELITVI RISOV
http://www.primorske.si/novice/slovenija/nasprotujejo-naselitvi-risov

Silva K Rižman, 31. julij 2017 ob 06:01

Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije opozarja, da je upravljanje z velikimi zvermi neučinkovito. Kot navaja, se 
medved in volk vse bolj pojavljata tudi na mejnih območjih, hitro se širi šakal, zato nameravana doselitev risov v 
Slovenijo vzbuja skrb.

LJUBLJANA > Kot navajajo, se pri 
upravljanju medveda ne upošteva 
niti leta 2002 sprejeta strategija 
upravljanja z rjavim medvedom, ki 
določa območja glede na stopnjo 
varovanja na osrednje, robno, 
prehodno in območja izjemne 
prisotnosti.

Na zbornici ugotavljajo, da je medved 
stalno navzoč tudi na robnem in 
prehodnem območju, nemalokrat 
povzroča težave tudi na območju 
izjemne prisotnosti. Medved se širi na 
območja, kjer ga prej ni bilo ali pa se je 
včasih pojavil le izjemoma. Kot dokaz 
za to navajajo nedavno povoženo 
medvedjo družino na avtocesti pri 
Vranskem. Populacija medvedov se 
nedvomno povečuje in širi v prostoru.

Podoben trend je tudi pri volku. 
Najprej se je razširil na območje 
Primorske, zdaj se širi že na severno 
Primorsko in Gorenjsko in proti 
vzhodu države.

Zaradi povečevanja populacij zveri 
in širjenja na nova območja prihaja 
do neizogibnih konfliktnih situacij, 
povečevanja škod, negotovosti in 
strahu med prebivalci, opozarjajo v 
zbornici.

Ob tem opozarjajo, da populaciji 
nista usklajeni z okoljem. “Populaciji 
sta preštevilčni, konfliktni in ju 
je treba zmanjšati na raven, ki 
bo omogočala strpno sobivanje z 
ljudmi, ki bo omogočala tudi čim 
manj konfliktov pri opravljanju 
dejavnosti na območju pojavljanja,” 
poudarjajo na KGZS.

Ob tem se je, dodajajo, pojavil 
še šakal. K nam je prišel z juga, 
hitro se širi in povzroča vse več 
škode. Država še nima izoblikovane 
strategije upravljanja s to vrsto zveri. 
Po eni strani je uvrščena med lovne 
vrste, po drugi strani pa jo še vedno 
ščiti zakon o ohranjanju narave. 
Tako za šakala še vedno ni možen 

odvzem, odškodnine za škodo, ki 
jo povzroča, pa še vedno plačuje 
država. Zbornica zato poziva, naj se 
šakala prepozna kot neželeno vrsto, 
za katero je ustrezen le neomejen 
odvzem.

Prav tako na KGZS niso naklonjeni 
nameravani doselitvi risov, oziroma 
ji nasprotujejo. Razlogi za to so prav 
težave z medvedi, volkovi in šakali. 
“Zdaj ris sicer res ne povzroča večjih 
škod, vendar bi se te nedvomno 
povečale s povečanjem populacije. 
Slovenija je premajhna država, da bi 
jo lahko imeli za otok sredi Evrope, 
kjer bi se ohranjanju velikih zveri 
podrejale vse dejavnosti na območju 
pojavljanja,” pravijo v zbornici.

Ob tem dodajajo, da so 
sicer zagovorniki ohranjanja 
biodiverzitete in ogroženih vrst, 
vendar morajo ukrepi varovanja 
upoštevati tudi ohranjanje podeželja 
in dejavnosti, ki se tam opravljajo.

Na KGZS niso naklonjeni naselitvi risov, ker bi ta lahko prinesla tudi velike težave. FOTO: Andraž Gombač
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ZARADI DOSELITVE RISA NE BO VEČ ŠKOD
https://old.delo.si/novice/slovenija/zavod-za-gozdove-slovenije-zavraca-navedbe-kmetijsko-gozdarske-zbornice.html

M. P. V., 28. julij 2017 ob 15:50

Zavod za gozdove zavrača navedbe kmetijsko-gozdarske zbornice, da se je število škod po divjih zvereh povečalo.

Na Zavodu za gozdove Slovenije so 
se odzvali na sporočilo za javnost 
Kmetijsko-gozdarske zbornice 
Slovenije, v katerem ta nasprotuje 
predvideni doselitvi risov, in trdi, 
da je upravljanje z velikimi zvermi 
v Sloveniji neučinkovito. Zavod 
navedbe zbornice označuje za 
neutemeljene in pomanjkljive.

Škode po volku manjše, po medvedu 
nihajo

Trditve kmetijske zbornice, da prihaja 
zaradi povečevanja populacij zveri in 
njihovega širjenja na nova območja do 
povečevanja škod, ne držijo, pravijo 
na gozdarskem zavodu. »Podatki za 
obdobje zadnjih petih let kažejo, da se 
škode po velikih zvereh zmanjšujejo. 
Podatki, ki so predstavljeni v 
strokovnem mnenju za odstrel velikih 
zveri za obdobje 1. 10. 2016 - 30. 
9. 2017, govorijo, da se je število 
škodnih primerov zaradi volka v tem 
obdobju precej zmanjšalo, škoda po 
medvedu pa med leti niha predvsem v 
odvisnosti od razpoložljivosti naravne 
hrane, vendar trend pojavljanja škod 
ni v naraščanju.«

Elektromreže in pastirski psi

Na zavodu za gozdove se s področjem 
pojavljanja škod v kmetijstvu 
ukvarjajo že vrsto let. »Izkušnje, 
ki smo jih pridobili v sodelovanju 
s številnimi rejci, kažejo, da so pri 
preprečevanju škod zelo učinkovite 
premične visoke elektromreže in 
pastirski psi. Zgovoren je podatek 
iz projekta SloWolf, da se je škoda 
pri rejcih, ki so začeli uporabljati 
visoke elektromreže, na letni ravni 
zmanjšala za več kot sto tisoč 
evrov,« navajajo.

Podoben trend beležijo tudi pri 
prejemnikih opreme za varovanje 
premoženja v okviru projekta 
Life Dinalp Bear in prejemnikih 
sofinanciranja opreme s strani 
Arsa, pri katerih se je povprečna 
vrednost škod pri rejcih drobnice in 
čebelarjih na letni ravni zmanjšala 
za skoraj štirikrat. »Zelo pomembno 
in pomenljivo pa je dejstvo, da po 
prejemu opreme za varovanje pri 
veliki večini prejemnikov do škod 
ni več prišlo,« poudarjajo. »Škode 
so nastajale predvsem zaradi 

nedosledne uporabe zaščitnih 
sredstev,« ugotavljajo na zavodu, 
zato si v sodelovanju s kmetijsko-
gozdarsko zbornico Slovenije želijo 
dodatne promocije teh ukrepov.

Zaradi doselitve risa ne bo več škod

Gozdarski zavod preseneča 
nasprotovanje kmetijsko-gozdarske 
zbornice doselitvi risa v Sloveniji, 
ki bi preprečila njegovo izumrtje. 
V zbornici kot argument proti 
doselitvi navajajo, da bi se z njo 
povečalo število škod, vendar 
podatki kažejo, da so škode po 
risu zelo majhne. »V desetletnem 
obdobju med letoma 1995, ko je 
zavod pričel sistematično beležiti 
škode, in letom 2004, ko ris pri 
nas še ni bil na pragu izumrtja, se 
je po risu zgodilo le 23 škodnih 
primerov na leto. Povprečna letna 
vrednost škod v Sloveniji je v tem 
obdobju znašala 9.500 evrov.« Na 
zavodu verjamejo, »da je mogoče 
z ustreznimi ukrepi, predvsem 
uporabo elektromrež in pastirskih 
psov, preprečiti morebitno 
pojavljanje škod na drobnici«.
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